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Kihelkonna rahvamajas tunnustati 
kodanikualgatusi, kauneid kodusid 
ja silmapaistvaid kogukondi
Teist aastat suuremas for-

maadis toimunud kogu-
kondade ja sädeinimeste 

tunnustusüritus toimus 24. no-
vembri õhtul Kihelkonna rah-
vamajas.

Kes kohale ei saanud tulla, 
võis ülekannet vaadata kodus, 
näiteks Ruhnu rahvamajas tehti 
ülekandest kogukonnasündmus 
ning auhindade üleandmist 
vaadati suurelt ekraanilt. Milli-
ne kena põhjus kokku tulla!

Ägedad teod ja särasilmsed 
kogukonda panustajad
Sel aastal esitati tunnustamiseks 
kokku 66 kandidaati, nende hul-
gas pole mitu korda esitatuid. 
Enim kandidaate esitati kogu-
konna hinge kategooriasse – 18, 
võrdselt oli kandidaate parima 
kogukonna teo ja tegusa kogu-
konna kategoorias – mõlemas 
17. Aasta kogukonna toetaja 
kandidaate esitati üheksa ja ko-
gukonna tähe kandidaate viis.

Tegusaid ja häid kandidaa-
te oli tõesti palju ning seetõttu 
otsustas hindamiskomisjon, et 
nominente, keda välja hõigatak-
se, on varasema kolme asemel 
neli.

Hindamiskomisjoni kuulu-
sid Koit Kelder MTÜst Saarte 
Koostöökogu, aasta küla 2022 
Neemi esindaja Kristi Nõgu, 
SA Saare Arenduskeskus noorte 
ettevõtlikkuse konsultant Triin 
Arva, Muhu vallasekretär Ave 
Toomsalu, kogukonna täht 2022 
ja Lindmetsa külavanem Jana 
Lei ning tegus kogukond 2022 
Undva esindaja ja Maalehe ko-
gukonna hing 2022 kandidaat 
Anneli Teppo-Toost.

Kogukonna tegu on etendus 
„Sajanditagune Muhu pulm“
Kogukonna tegu on mõni täna-
vu valminud objekt, sündmus 
või algatus, mis rõõmustas, ära-
tas suurt tähelepanu, aitas mida-
gi paremaks muuta või jäi hästi 
meelde.

„Sajanditagune Muhu pulm“ 
on kogu Muhu kogukonda puu-
dutav ning Muhu kodulugu ja 
vanu traditsioone väärtustav 
tegu, mille korraldas Külasema 
seltsing. Etendus mängiti või-
malikult autentselt läbi Muhu 
Tõnise talus koos vastavate pul-
mategelaste, rituaalide, rahva-
rõivaste, tekstiilide, rekvisiitide, 
söökide, pillilugude, laulude, 
tantsude ja selgitavate kommen-
taaridega.

Nominendid olid keskuse 
Orval avamine Orissaares, Saa-
remaa tantsiöhtad ja Köiguste 
festival 2023.

Tegus kogukond on 
Pöide kogukond
Tegus kogukond paitab silma 
kohaliku elu edendamisega. 
2022. aasta teisest poolest pidas 
Pöide kogukond aktiivselt oma-
vahel ja kohaliku omavalitsuse-
ga kõnelusi põhikooli säilitami-
se üle. Kevadel tehti Tornimäel 
mõttetalgud ühiste plaanide pi-
damiseks ja omavahelise ühen-
duse tugevdamiseks, suvel peeti 
kohvikutepäev ning Pöide küla-
de festival. 

Sel sügisel tehti suured õu-
namahlatalgud, millest jätkus 
ka teistele piirkonna haridus-
asutuste lastele. Aktiivselt on 
käivitatud ka vahetusmajandus, 
et Pöide piirkonnas üksteisega 
asju vahetada, kaupa teha ning 
jätta võimalikult palju raha oma 
piirkonda.

Nominendid olid Orissaare 
noortelinnak, tuumik Lüman-
da Tegutseb ja Ruhnu kultuuri-
ruum.

Kogukonna toetaja on 
heategevusorganisatsioon 
LC Kuressaare Piret 
Kogukonna toetaja on ettevõ-
te, asutus või eraisik, kes on 
aidanud ja toetanud kogukon-
na tegemisi. „Piretid“ on väsi-
matult heategusid teinud juba 

15 aastat, mil Lionsi liikumise 
sõnum „Heategu teeb imet“ on 
neid köitnud. Nimekiri tegu-
dest-kampaaniatest, millega on 
antud suur panus kogukonnale 
tagasi, on nii pikk, et leheruum 
saab enne otsa. Aitäh, head „Pi-
retid“ Anu, Hille, Kaia, Kairit, 
Merle, Signe Sarah, Sille, Sirle, 
Ursula ja Ülle!

Nominendid olid Coop Saa-
remaa, Saaremaa lasterikaste 
perede ühendus ja Saaremaa 
Vesi.

Kogukonna täht on 
Anni Roost
Aasta kogukonna täht on inime-
ne, kelle tegevus või tegu on sel 
aastal olnud eeskujuks ja innus-
tuseks teistele. Anni Roost on 
Lümanda külavanem, ettevõtja, 
noorte grupi Lümanda Tegut-
seb üks eestvedajatest ning kahe 
Lümanda mittetulundusühin-
gu juhatuse liige. Lisaks on ta 
mini� rma juhendaja ja mentor 
Lümanda põhikoolis. 

Anni on teeme-ära-mentali-
teediga, edukad on olnud kuu-
lus Lümanda kiviaia projekt, 
mis oli eelmisel aastal kogukon-
na teo nominent, samuti täna-
vu Anni eestvedamisel avatud 
Lümanda madalseiklusrada. 
Lisaks korraldab ta oma ägeda-

te tuumiknaistega üritusi, mis 
müüakse enne välja, kui ava-
likkus neist  kuuleb. Anni oli 
tänavu ka Maalehe kogukonna 
hinge kümne kandidaadi seas 
ning pälvis KÜSKi kogukonna 
eestvedaja stipendiumi.

Nominendid olid Ülo Kan-
nisto, Liis Järvamägi ja Marina 
Treima.

Kogukonna hing on 
Aili Salong
Kogukonna hing on inimene, 
kelle panus kogukonna tegemis-
tesse on olnud pikaaegne ja sil-
mapaistev, see on justkui elutöö 
preemia. Silmapaistva panuse 
eest pälvis selle tiitli Aili Salong.

Aili on tegelenud üle 30 aasta 
nii kultuuri, spordi, külaelu kui  
ka teatriga. Ta saab hakkama 
õhtu juhtimise ja pidude korral-
damisega, ta on Lümanda hing. 
Aili oli pikaaegne Taritu kandi 
kultuuri edasiviija. Taritu sega-
rühm on tegutsenud 96 aastat, 
segakoor ja tubateater suisa 111 
aastat, neist 35 aastat on seda ve-
danud Aili.

Nominendid olid Andla Rüü-
tel, Kadri Tüür ja Angela Nairis.

Selle aasta kaunid kodud
Tunnustati ka Eesti kauni kodu 
konkursi presidendi laureaate 
Saare maakonnast, need olid 
Pidumäe talu Pidulas (Kersti ja 
Andi Vaga), Kaigu talu Selga-
sel (Marilin ja Raivo Hein) ning 
Mardi talu Karalas (Lilian ja 
Mart Maastik).

Kauni kodu laureaatidest il-
mus pikem tutvustus koos foto-
dega 13. juuli Saaremaa Teatajas, 
mida saab lugeda valla veebile-
helt. 

Hanna Saar 
SA Saare Arenduskeskus 

vabaühenduste konsultant 

Valla lasteaiad 
saavad leevendust 
kohanappusele

Koduteenus Saaremaal 
– asendamatu abi eaka 
kodus

Kuressaare Hariduse 
kool – valla suurim 
investeering

● Loe lk 2 ● Loe lk 3 ● Loe lk 4-5

Kogukonna toetaja LC Kuressaare Piret: (vasakult) Signe Sarah Arro, Merle Rekaya, Ülle Lätt, Kairit Lindmäe ja 
Ursula Pajula ning vallavanem Mikk Tuisk. FOTO: Alar Truu

KOMMENTAAR

Seda tööd ei saa rahas mõõta
24. novembril toimus järjekordne Saare 
maakonna tegusate inimeste ja ühenduste 
tunnustusüritus. Oli äärmiselt südamlik näha 
niivõrd sisukaid nominatsioone üle kogu Saare 
maakonna ja loomulikult oli hea meel näha 
rõõmupisaraid tunnustuse pälvinute silmis. 
Seda tööd, mida tegusad ühendused ja inime-
sed vabast ajast oma kogukonna heaks tee-
vad, ei ole võimalik rahas mõõta ja see on see, mis teeb kodust kodu. 
Nende tunnustamine on vähim, mida selle märkamiseks teha saame. 

Liis Lepik
abivallavanem

VALD ARVUDES
Valla elanike arv on languses
Novembris sündis Saaremaa vallas 22 last ja suri 33 inimest (loo-
mulik iive –11). 

Valda tuli elama 40 ja siit lahkus 58 inimest (rändesaldo –18). 
Seega elanike arv vähenes 29 võrra. 

Vallas elas 1. detsembril 32 195 inimest (1. jaanuaril 2023 oli 
rahvaarv 32 297). 

Avo Levisto
rahvastikutoimingute peaspetsialist

JÄRGMINE SAAREMAA TEATAJA 
ILMUB 21. DETSEMBRIL!

Selgusid esimesed 
Saaremaa valla 
uue õpetaja 
stipendiumi saajad
Sihtasutuse Targem Tulevik asutatud Saaremaa valla uue õpetaja 
stipendiumi esimesse taotlusvooru esitati kuus taotlust ja kon-
kursikomisjon otsustas määrata stipendiumi neljale õpetajale 
kogusummas 9306,48 eurot. 

Saaremaa uue õpetaja stipendium on mõeldud tööalaseks 
enesetäiendamiseks. Kuressaare Nooruse kooli klassiõpetaja 
Triin Kõue saab 2436 eurot Tenerifel toimuval koolituskursusel 
osalemiseks. Valjala põhikooli muusika ja saksa keele õpetajale 
Karmen Kaljustele määrati 2390-eurone stipendium magistriõ-
pingute sõidu- ning elamiskulude katmiseks. Kuressaare Ristiku 
lasteaia õppejuht Mairi Põrk kasutab 2321 eurot raamatute os-
tuks, koolitusteks ja õppereisiks Hollandisse. Kuressaare ameti-
kooli psühholoogile Krista Rangile anti 2159,48 eurot erinevatel 
koolitustel osalemiseks. 

Stipendiumite määramise komisjoni liikmed on SA Targem 
Tulevik juhatuse liige Juulika Vahter, Saaremaa abivallavanem 
Riina Allik ning Saaremaa vallavalitsuse haridus- ja noorsootöö-
osakonna juhataja Kaire Kiil. 

SA Targem Tulevik juhatuse liige Juulika Vahter: „Meil on hea 
meel, et esimene taotlusvoor on edukalt läbitud ning stipendium 
annab uutele õpetajatele hea võimaluse end täiendada nii Eestis 
kui ka välismaal. Suurepäraselt sujunud koostöö vallaga on hea 
näide, et era- ja avaliku sektori koostöös peituvad võimalused. 
Siiras heameel on olla abiks Saaremaa targema tuleviku ehita-
misel.“ 

Abivallavanem Riina Allik ütles, et paraku ei saanud kahele 
taotlejale seekord stipendiumit määrata. „Saaremaa valla uue 
õpetaja ja praktikandi stipendiumil on oma statuut, millest ko-
misjon lähtub,“ selgitas Allik. „Tulevastel taotlejatel soovitan sta-
tuudi põhjalikult läbi lugeda, sest stipendiumi saame määrata ai-
nult erialaseks enesetäiendamiseks, mitte näiteks õppevahendite 
soetamiseks,“ lisas ta. 

Stipendiumi said taotleda Saaremaa vallas tegutsevate õppe-
asutuste (lasteaed, põhikool, gümnaasium, huvikool, kutseõppe-
asutus või kõrgkool) õpetajad, õppejõud ja tugispetsialistid, kes 
on asunud sellesse asutusse esimest korda tööle kas 2022/2023. 
või 2023/2024. õppeaastal. 

Stipendium antakse tööalaseks enesetäiendamiseks, eelkõi-
ge teadmiste või oskuste omandamiseks ja arendamiseks ning 
loomingulise või teadustegevuse soodustamiseks, seda näiteks 
õppereisidel, täienduskoolitustel, seminaridel, konverentsidel või 
kursustel osalemise kaudu.

Esimese taotlusvooru maht oli kokku 10 000 eurot, millest 
suurem osa koguti Saaremaal tänavu juunikuus peetud heate-
gevuslikul golfiturniiril Kaamos Golf Cup 2023. Edaspidi on 
Saaremaa valla uute õpetajate ja praktikantide stipendiumifondi 
suuruseks kavandatud 25 000 eurot aastas. Lisaks stipendiaati-
dele makstavatele summadele (uuele õpetajale kuni 2500 eurot ja 
praktikandile kuni 500 eurot) tasub SA Targem Tulevik stipen-
diumiga kaasnevad maksud.

Saaremaa Teataja
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LAHEKÜLAS ANGRA 
DETAILPLANEERINGU 
ALGATAMINE 
Saaremaa vallavalitsuse 
21.11.2023 korraldusega  
nr 2-3/1418 algatati Lahekü-
la Ang ra detailplaneering (DP). 
DP ala suurusega u 1,28 ha 
hõlmab Angra katastriüksust 
(27001:001:0265) ja juurdepääsu 
osas osa Kahu katastriüksusest 
(27001:001:0264). DP eesmärk 
on jagada katastriüksus kaheks, 
määrata kruntidele ehitusõigus 
elamu ja kõrvalhoonete püstitami-
seks ning juurdepääsutee. 

DP algatamise vajadus tuleneb 
planeerimisseaduse § 140 lg 7, 
mille kohaselt DP muutmiseks 
tuleb koostada uus sama planee-
ringuala hõlmav DP. Alal kehtib 
Kahu DP (kehtestatud 2014). DP 
algatamiseks teadaoleva info põh-
jal uuringute vajadus puudub. DP 
algatamisega seotud materjalide-

ga on võimalik tutvuda tööpäeviti 
Saaremaa vallamajas Tallinna tn 
10 ruumis 308 ja valla kodulehel 
www.saaremaavald.ee/de-
tailplaneeringud/algatatud.

DETAILPLANEERINGU ESKIISI 
AVALIKUL VÄLJAPANEKUL 
ESITATUD KIRJALIKUD 
ARVAMUSED 
Kuressaare linna Roomassaare tee 
5 detailplaneeringu (DP) eskiisi 
avalikul väljapanekul esitati kaks 
arvamust. Ühes arvamuses ei ole 
transpordiamet valmis kooskõlas-
tama DPd, millega kavandatakse 
kontorihoonete rajamist. Teises 
arvamuses palub keskkonnaamet 
DPs käsitleda rajatud parkla sea-
duslikkust. Planeerija täiendab DPd 
märkuste põhjal. Arvamustega on 
võimalik tutvuda valla kodulehel 
aadressil gis.saaremaavald.ee/
failid/DP/DP-23-005/.

DETAILPLANEERINGU 
AVALIKUL VÄLJAPANEKUL 
ESITATUD KIRJALIKUD 
ARVAMUSED
Pammana küla Pärna detailpla-
neeringu (DP) avalikul väljapane-
kul esitati kaks arvamust. Ühes 
arvamuses palub keskkonnaamet 
arvestada varem tehtud märkusi 
omapuhasti, imbsüsteemi ja kait-
semetsa alade säilitamise kohta. 
Teises arvamuses toob kodanik 
välja: DPga tuleks ehitised sea-
dustada (k.a olemasolevad); kui 
ehituskeeluvööndis asuvad raja-
tised plaanitakse seadustada, siis 
see on võimalik üldplaneeringut 
muutva detailplaneeringu kaudu, 
lisaks ei ole teada, kas toimunud 
raie vastab üldplaneeringule ning 
arvamuse esitaja väitel puudub 
Kalju kinnistu omaniku nõusolek 
DP algatamiseks. 

DP on saadetud planeerijale 
märkuste põhjal täiendamiseks. 

Arvamustega on võimalik tutvu-
da valla kodulehel aadressil gis.
saaremaavald.ee/failid/DP/
DP-23-009/.

LÜMANDA KÜLAS 
LAUMAPÕLLU 
DETAILPLANEERINGU AVALIK 
VÄLJAPANEK JA AVALIK 
ARUTELU 
Saaremaa vallavalitsuse 
28.11.2023 korraldusega  
nr 2-3/1435 võeti vastu ja saadeti 
avalikule väljapanekule Lümanda 
küla Laumapõllu detailplaneering 
(DP). DP ala suurusega u 1 ha 
hõlmab Laumapõllu katastriüksust 
(43301:001:0990). DP eesmärk 
on määrata ehitusõigus korterela-
mute/ridaelamute ehitamiseks. 

DPga moodustatakse kolm 
krunti. Ühele kavandatakse Lü-
manda lasteaia maaküttekontuur 
ja sellest eraldiseisvat katastriük-
sust ei moodustata, vaid liidetakse 

Lasteaia katastriüksusega, kahele 
krundile kavandatakse korterela-
muid, hoonete suurim lubatud arv 
krundil on kaks (üks elamu ja üks 
abihoone, ehitisealune pind sisal-
dab üle 20 m² ehitisealuse pinna-
ga krundile planeeritud hooneid), 
maksimaalne ehitisealune pind on 
500 m2 ja eluhoone maksimaalne 
kõrgus on 9 m. Krundi kasutamise 
sihtotstarbed on korterelamumaa 
ja hoolekandeasutusemaa. 

Kahe korterelamu vahele on 
kavandatud ühine mängu- ja puh-
keala. Juurdepääs kruntidele on 
kavandatud Mustjala–Kihelkonna–
Tehumardi teelt mööda Lasteaia 
ja Pumbamaja teed. Tee tuleb 
rajada vähemasti kahekordse pin-
damisega. Parkimine lahendatakse 
planeeringualal. Vee- ja kanali-
satsioonilahendus on kavandatud 
tsentraalsena. Elektrivarustus ka-
vandatakse piirkonna alajaamast, 

päikesepaneele on lubatud paigal-
dada hoonete katustele.

DP avalik väljapanek toimub 
21.12.2023–03.01.2024. DPga 
on võimalik tutvuda paberil Saa-
remaa vallamajas Kuressaares 
Tallinna tn 10 ruumis 308 (kon-
taktisik Piret Paiste, piret.paiste@
saaremaavald.ee, tel 452 5093) 
ja digitaalselt gis.saaremaavald.
ee/failid/DP/DP-23-002/. 
Avaliku väljapaneku jooksul on 
igal isikul õigus avaldada DP kohta 
arvamust (kirjalikult Saaremaa 
vallavalitsusele aadressil vald@
saaremaavald.ee või Tallinna tn 
10, Kuressaare).

DP avaliku väljapaneku tu-
lemuste avalik arutelu toimub 
10.01.2024 kell 16 Saaremaa val-
lamajas Tallinna tn 10 ruumis 215, 
kus arutatakse avaliku väljapaneku 
kestel esitatud kirjalikke arvamusi 
ja valla seisukohti nende kohta.

DETAILPLANEERINGUD

30. NOVEMBRI ISTUNG 
Infotunnis vastas  
vallavanem Mikk Tuisk 

 • volikogu liikme Mart Maas-
tiku küsimustele vee ja sooja 
hinna tõusu kohta; 

 • volikogu liikmete Mart 
Maastiku, Rauno Rahneli ja 
Kaido Kaasiku küsimustele 
vallavalitsuse edasise tegevu-
se kohta 24.11.2023 Tallinna 
halduskohtu otsuse peale, mis 
puudutas Salme viikingikesku-
se ja Salme rahva maja seltsi 
kaebuse rahuldamist;

 • volikogu liikme Kristjan 
Moora küsimusele vallava-
litsuse tegevuse kohta Saa-
remaa rannikumerre riiklike 
eriplaneeringutega kavanda-
tavate tuuletööstuste, Saare-
maale rajatavate uute 330 kV 
kõrgepingeliinide, alajaamade 
jt kaasnevate planeeringute ja 
vastavate keskkonnamõjude 
hinnangute menetlemisel.

Abivallavanem Liis Lepik andis 
volikogule ülevaate Saaremaa 
valla arengukava 2025–2035 
koostamisest ja vastas voliko-
gu liikmete küsimustele.

Vallavolikogu istungil:
 • Viidi läbi Saaremaa valla 

2024. aasta eelarve koguma-
huga 75 850 165 eurot  
I lugemine ja saadeti see  
II lugemisele.

 • Viidi läbi Saaremaa valla 
eriarsti, perearsti ja hambaravi 
eriarsti toetuse maksmise 
korra I lugemine ja saadeti see 
II lugemisele.

 • Muudeti Saaremaa valla ja 
Võhma kultuuri- ja spordiseltsi 
vahel 3. novembril 2021 sõl-
mitud Saaremaa vallas asuva 
Võhma külamaja kinnistu hoo-
nestusõigusega koormamise 
lepingut ja asjaõiguslepingut 
eesmärgiga anda seltsi kasu-
tusse Võhma haruraamatuko-
gu ruumid kogukondliku luge-
mistoa rajamise eesmärgil.

 • Muudeti Saaremaa vallavo-
likogu 26. aprilli 2018 määrust 
nr 22 „Kohanime määramise 
kord“, et lihtsustada kohanime 
muutmisega seotud toiminguid 
ja vähendada menetlusaega.

 • Seoses planeeringu- ja 
keskkonnakomisjoni aseesi-
mehe volikogu liikme volituste 
lõppemisega valiti salajasel 
hääletusel Saaremaa vallavoli-
kogu planeeringu- ja keskkon-
nakomisjoni esimeheks taas 
Mihkel Undrest ning uueks 
aseesimeheks Rauno Rahnel.

Andrus Lulla
volikogu nõunik

VALLA- 
VOLIKOGU

Valla lasteaiad saavad 
leevendust kohanappusele
Sügis on sel aastal toonud 

haridusasutustesse pal-
ju elevust remondi- ja 

ehitustandrilt. Viimased si-
lumised ja paika sättimised 
Hariduse koolis, Upale koli-
mine ja remonditööde algus 
Vanalinna koolis. Ka lasteaiad 
ei ole muudatustest teps mitte 
kõrvale jäänud – lasteaiakoh-
tade puuduse leevendamiseks 
on vallavalitsus otsustanud 
muretseda moodullasteaia 
Kuressaare Ida-Niidu lasteaia 
juurde, rekonstrueerida Ku-
ressaare Rohu lasteaia väikese 
maja ning laiendada Lümanda 
lasteaeda.

Rohu lasteaia väikese maja 

projekteerimis- ja ehitustööde 
hange on lõppenud ning le-
ping hanke võitjaga INV Kon-
sult OÜ sõlmitud. Praegu on 
käsil projekteerimistööd ning 
ehitusloa taotlemine. Ehitus-
töid loodame alustada aasta 
lõpus ning valmimisajaks on 
planeeritud juuli algus 2024. 
Majas avatakse kaks uut rüh-
ma 2024. aasta sügiseks.

Kuressaare Ida-Niidu las-
teaia juurde ehitatakse moo-
dulmaja kahele rühmale. Maja 
asukoht on lasteaia ees olev 
parkimisala. Praeguse seisuga 
on ehitus käimas: leping on 
sõlmitud ja moodul vabrikus 
kokkupanemisel. Tehnilise 

poole pealt on ehitusloa taot-
lus menetluses, trassid hoone 
asukohta veetud, välja on ehi-
tatud ka uus parkimisplats. 
Moodulmaja peaks lasteaia 
juurde püstitatama juba sel 
kuul ning see on plaanis avada 
aprillis 2024.

Ehitustöid ja saginat ehitus-
platsil saavad lapsed (ja vane-
mad) näha Lümanda lasteaias, 
kus lasteaiahoonele ehitatakse 
juurde uus tiib, kuhu kolib üks 
rühm, ja tänu sellele saavad 
teised rühmad ruumi juurde. 
Töid teeb Spetsiaalne OÜ koos 
Triami OÜga ning juurdeehi-
tise seinad on juba peaaegu 
püsti. Müürid saavad katuse 

alla aasta lõpuks, rühm peaks 
uutesse ruumidesse kolima 
aprillis-mais 2024.

Lümanda lasteaia direkto-
ri Elle Viira sõnul ootab kogu 
lasteaiapere uut majaosa piki-
silmi, et lapsed saaksid rüh-
maruumi pinda juurde ning 
saaks vastu võtta järjekorras 
olevad lapsed. „Ehitus maja 
igapäevaelu väga ei sega, väi-
kesed ebamugavused tuleb üle 
elada, see on loomulik. Hea 
tunne on seinte kerkimist vaa-
data, see on  läinud nagu võlu-
väel,“ lisas direktor.

Maarja Pildre
alusharidusnõunik 

Lümanda lasteaia juurdeehitise seinad kerkivad. FOTO: Argo Miller

Mida peab teadma maamaksust 2024. aastal
Oleme maamaksust sel aastal 
mitmel korral kirjutanud, tu-
letame aga veel kord maaoma-
nikele meelde.

Miks on maamaksu arvuta
mine 2024. aastal teistmoodi?
Maamaksu aluseks on maa 
väärtus. Maa-amet viis 2022. 
aastal läbi maa korralise hin-
damise, mille tulemusel maa 
väärtus muutus. Kuni 2023. 

aastani arvutati maamaksu 
2001. aasta maa hindamis-
tulemuste alusel, alates 2024. 
aastast arvutatakse maamaksu 
2022. aasta maa korraliste hin-
damistulemuste alusel.

Kust leida infot maa väärtu
se kohta?
Iga maatüki uut väärtust saab 
vaadata maa-ameti veebilehel, 
selleks tuleb sisestada minu.

kataster.ee lehele katastriüksu-
se aadress või katastritunnus.  
Seejärel avage maa väärtuse in-
fo, siis maa maksustamishind 
(alates 01.01.2024). Leht minu.
kataster.ee ei näita maamak-
susummat, mis tuleb maa-
omanikul tasuda.

Kes ja kust näeb 2024. aasta 
prognoositavat maamaksu
summat? 

2024. aasta prognoositav maa-
maksusumma katastriüksuste 
kaupa on nähtav e-teenuste 
keskkonnas maaomanikule ja 
maamaksuseaduses nimeta-
tud maa kasutajale. Prognoo-
si nägemiseks valige e-MTAs 
pärast sisselogimist menüüst 
„Maksud“ – „Maamaks“ – 
„Maamaksu prognoos“. 

Pille Pukk 
maakorraldusspetsialist

Kogude juhtide 
ümarlaua 
aastaring on täis
16. novembril sai teoks järjekordne 
osavalla- ja kogukonnakogu juh-
tide ümarlaud ning seekord saime 
kokku Kavandi seltsimajas. Nagu 
ikka, olid kutsutud ka valla 13 tee-
nuskeskuse juhid. Juba eelmise aas-
ta veebruaris seadsime eesmärgi, et 
ümarlaud toimub neli korda aastas 
– veebruaris, mais, augustis ja no-
vembris – ning seda töörütmi oleme 
suutnud hästi hoida. Hea meel on 
ka selle üle, et ümarlauad toimuvad 
Saaremaa eri paigus ning lisaks Ka-
vandile oleme tänavu kohtunud veel 
Kõljala ja Karala külamajas ning 
Tornimäe rahvamajas.

Kogude juhtide ümarlaud või-
maldab arutada kõigi piirkondade 
vaatest olulisi ühiseid teemasid, 
tänavu on meil päevakorras olnud 
19 punkti. Eriti hästi on korda läi-
nud need koosolekud, kus valla-
valitsuse esindajad annavad edasi 
täiesti värsket ja uut infot. Näiteks 
külamajade haldamise raportist, 
piirkondliku sporditegevuse rahas-
tamise tulemustest ja valla arengu-
kava ulatusliku küsitluse vastustest 
on kõige esimene ülevaade antud 
just nimelt kogude juhtide ümar-
laual.

Mitmel ümarlaual arutasime 
osavaldade uue põhimäärusega seo-
tud küsimusi ning see on olnud hea 
näide sellest, kuidas kõiki piirkondi 
puudutavat otsustusprotsessi ühiselt 
ja tasakaalukalt juhtida.

Lisaks eespool nimetatud teema-
dele on ümarlaudadel olnud juttu 
valla koolivõrgu ümberkujunda-
misest, kriisiplaanide koostamisest, 
lumetõrjest, uuest jäätmehooldus-
eeskirjast, külamajade lepingutest, 
kultuuritöö ümberkorraldustest, 
Omniva personaalsest postiteenu-
sest, valla eelarvestrateegiast ja pal-
just muustki.

Kõige rohkem osalejaid oli veeb-
ruaris Kõljala ümarlaual – koguni 
28. Teistel ümarlaudadel oli osavõt-
jaid 19–22. Kõigil neljal ümarlaual 
olid esindatud Leisi, Lümanda, 
Orissaare, Pihtla, Pöide ja Valjala 
piirkond, kuid teistestki piirkonda-
dest on osavõtt üldjuhul igati aktiiv-
ne. Kõigi piirkondade esindajad on 
võtnud osa vähemalt kahest ümar-
lauast.

Uut aastaringi alustame veebrua-
ris ja järgmise ümarlaua pidamise 
koha puhul oleme küllakutseks ava-
tud.

Kristiina Maripuu
volikogu piirkondliku arengu  

komisjoni esimees

www.saaremaavald.ee/detailplaneeringud/algatatud
https://gis.saaremaavald.ee/failid/DP/DP-23-005/
https://gis.saaremaavald.ee/failid/DP/DP-23-009/
https://gis.saaremaavald.ee/failid/DP/DP-23-002/
mailto: vald@saaremaavald.ee
https://minu.kataster.ee/
https://minu.kataster.ee/
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Koduteenus on ko
haliku omavalit
suse korraldatav 
sotsiaa lteenus, 
mil le eesmärk 
on täisealise isi
ku iseseisva ja 
turvalise toime
tuleku tagamine 
kodustes tingimus
tes, säilitades ja paran
dades tema elukvaliteeti. 
Saaremaa vallas pakuvad kodu
teenust Kuressaare Hoolekande 
24 abivalmis ja suure südamega 
koduhooldajat, neist Kuressaare 
linnas üheksa ja maal 15. Abi
saajaid on üle viiesaja. 

„See näitab, et teenusesaajaid 
on palju ja et meie teenust on va
ja,“ ütleb Kuressaare Hoolekan
de koduhooldusjuht Inge Lun

kova (pildil). Ta lisab, et 
kindlasti on abivaja

jate arv veelgi suu
rem, ent paljud  
võibolla ei tea, 
et see teenus on 
olemas, või hoiab 
neid eemale mõni 

muu põhjus (saan 
veel ise hakkama, 

lähedased, häbi jne). 
Kõige suuremad prob

leemid, mis töötajatel on seni 
ette tulnud, on tekkinud psüü
hikahäirega ja alkoholijoobes 
inimestega, dementsust põde
vate ja agressiivsete klientidega, 
kogujatega, kelle koju on juba 
raske sisse pääseda, ükskõikse
te lähedastega, eakatega, kelle 
pension on väike ja kes ei raatsi 
endale vajalikku lubada. 

„On eakaid, kes pigem hoia
vad raha lastele või lastelastele, 
või kellelt lähedased võtavad ra
ha ära. Probleem on ka nendega, 
kes ei oska kalkuleerida, teevad 
mõtlematuid kulutusi ja kuu lõ
pus ei jätku raha toiduainete või 
ravimite ostmiseks,“ tõdeb Lun
kova. Probleeme on olnud ka 
siis, kui kliendi kodus on võõras 
seltskond.

15 aastat koduhooldustööd 
juhtinud Inge Lunkova ütleb, 
et ta on õnnelik juht, sest tal 
on tõesti väga hea meeskond. 
„Leian, et kõige alus on suhtle
mine. Kindlasti on meilgi vahel 
probleeme, aga õnneks oleme 
suutnud need omavahel selgeks 
rääkida. Meie koduhooldajad 
teevad omavahel head koostööd, 
alati leiab vähemalt ühe või kaks 

kolleegi, kes on nõus oma töö
päeva ümber korraldama, et va
jadusel appi minna.“ 

Inge sõnul on meeskonna
le kõige suurem rõõm see, kui 
kliendid ja nende lähedased on 
nende tööga rahul ja annavad 
positiivset tagasisidet. „Hea ko
duhooldustöötaja peab olema 
väga mõistev, kannatlik, em
paatiline, hea kuulaja ja suhtle
ja ning võin tõesti kinnitada, et 
meie töötajad seda ka on.“ 

Teenusele saab tulla Saare
maa valla sotsiaaltööspetsialisti 
suunamisega. Selleks peab kas 
klient ise, ta lähedased, naaber 
või keegi märkaja pöörduma 
kohaliku sotsiaaltöötaja või ko
haliku koduhooldaja poole, kes 
annab info abivajadusest edasi. 

Ivika Laanet-Nuut

Koduteenus Saaremaal–  
asendamatu abi eaka kodus
„Asendamatu!“ ütlevad 

Kärla kandi elanikud 
Juta Niitsoo ja Liivi 

Taalberg kui ühest suust kodu
hooldusteenust osutava Liivia 
Nahkuri kohta. „Ta on minuti
pealt õues, vahel ei jõua riidesse
gi panna, kui ta on juba kohal,“ 
räägib Juta. Liivi lisab, et Liivia 
on inimene, kellega saab rääki
da kõigist asjadest. „Kodus räägi 
kassiga, siin saab ikka inimese
ga,“ tähendab üksi elav Liivi.

Koduhooldajate tööpäev al
gab ametlikult kell 8, kuid tih
tipeale hakkavad kliendid helis
tama juba varem. Kes avastab, 
et ravimid on ootamatult otsa 
saanud, kes vajab arsti juurde 
minekut kohe ja praegu, kellel 
kodus külmkapp märkamatult 
tühjenenud. 

„Meil on küll töökorralduses 
kirjas, et peame päeva ette tead
ma, aga on siiski ka erandeid. 
Inimene peab oma ravimi kätte 
saama,“ seletab särtsakas Liivia 
Nahkur, kes on koduhooldaja 
tööd Kärla piirkonnas teinud vii
mased neli aastat. Koduteenust 
osutatakse kell 8−20, võimalusel 
arvestatakse kliendi soove. 

„Tead, see töö on lahe,“ tun
nistab Liivia ning lisab, et ei tea 
hommikul kunagi, mis teda päe
val ees ootab. „Eelmisel päeval 
tehtud tööplaan võib ootamatult 
hoopis teise pöörde võtta. Samu
ti ei tea kunagi ka klientide tuju. 
Kui enamasti on kõik hästi tore
dad ja tänulikud, siis vahel satub 
klientide sekka ikka mõni vin
guviiu (pahuras tujus – autor) 
ka. Ent siis, kui inimene juhtub 
ennast avama, mõistad, miks ta 
on just niimoodi käitunud.“ 

Peamine juhis on 
hooldusplaan
Paljud kliendid võtavad kodu
hooldajat kui usaldusisikut, kel
lele räägitakse oma muredest 
ja rõõmudest. Koduhooldajat  
oodatakse väga ning tihtipeale 
kasvavad klient ja töötaja omava
hel kokku. „Ma ei ütle kunagi, et 
ma ei saa, vaid vaatan,“ räägib Lii
via ning  lisab, et kui tahta, leiab 
alati ju lahenduse. Proua Taimi 
Neidre kinnitab, et on väga tänu
väärt, et selline teenus on olemas. 
„Suur tänu neile, kes sellise asja 
on välja mõelnud,“ ütleb ta. 

Koduhooldaja peamine juhis 
on sotsiaaltööspetsialisti koos
tatud  hooldusplaan, kus on kir
jas, millised vajadused on klien

dil ja kui sageli teda külastada. 
On pesus käimised, sooja söögi 
toomine, ravimite võtmise jäl
gimine, vajadusel koristamine, 
mähkmevahetus, puude toomi
ne jpm. Kui tööpäeval kasutab 
töötaja tahvelarvutit, mis näitab 
iga kliendi juures oldud aega, siis 
Liivia kirjutab kõik üles ka oma 
märkmikusse. Kontrolliks. Sest 
on ka selliseid klientide omak
seid, kes vahel midagi vaidlus
tavad, ja siis on hea näidata, et 
tahvel ja märkmik kattuvad. 

Kuigi koduhooldaja tööpäe
vad on nädala sees, on vahel juh
tunud, et appi tuleb tormata ka 
nädalavahetusel. Ühe memme
ga on Liivial näiteks kokkulepe, 
et üksi elav memmeke helistab 
Liiviale sauna minnes ning an
nab teada, kui on saunast tagasi. 
Igaks juhuks.

Vahel tuleb ette ka ekstreem
susi. Kord jäänud Liivial auto 

lumme kinni, klient autos. Ega 
siis polnudki muud, kui võtta 
autost toidukarp ja sellega lund 
kühveldada, sest labidat ei juh
tunud toona autos olema. 

Eakad harjuvad oma 
hooldajaga ära 
Kui maakoduhooldaja sõidab 
külast külla ja tööpäev kulub 
suuresti sõitmisele, sest vahe
maad on pikad, siis Kuressaare 
linna koduhooldajad vuravad 
tänavast tänavasse. Kui kell 9 
Kuressaare päevakeskuse eest 
sinise elektriautoga sõitu alusta
me, on sõbralik ja südamlik ko
duhooldaja Marika Kakko juba 
rõõmsalt päevaks valmis. „Tões
ti, oma peast ei mõtle me midagi 
välja. Kõik käib hooldusplaani 
järgi,“ kinnitab ta eelmisel päe
val Kärlal kuuldut. 

Paneme kilesussid jalga ja lä
heme memme juurde, kel vaja 

potitool tühjendada ja mähe va
hetada. Töö tehtud, räägib Mari
ka veel memmekesega juttu ja ju
ba mõne aja pärast vurame teise 
kliendi juurde. Seal on vaja puid 
tuppa tassida ja ahju hakkama 
panna ning toad tolmuimejaga 
üle tõmmata. Vanaproua Ester 
Labo tunneb aga kõige rohkem 
puudust just suhtlemisest. 

Toad puhtad, jutud räägitud, 
suundume edasi ning meid oo
tab juba 95aastane pime proua 
Hilda Tõru. Imearmas väike va
naproua, kel küll nägemist pole, 
kuid kes on suutnud säilitada 
oma huumorimeele. Marika 
sätib hellitavalt Hilda juukseid, 
sõnades, et need sul täna nii püs
ti. „Ma ju ei näe,“ sõnab Hilda 
vastu. Ka seal on vaja koristada, 
toad on küll võõrale silmale väga 
puhtad. Juba lepitakse kokku ka 
uus kohtumisaeg, et pesus käia. 

„Ära sina mind küll enam ära 
anna,“ ütleb Hilda, kes on harju
nud sellega, et just Marika tema 
juures käib. „Mul olid teised ka 
kõik väga toredad, aga ikka, kui 
ühega ära harjud, siis tema on 
kohe oma,“ tõdeb ta. 

Pärimisele, miks ta on valinud 
sellise töö, vastab Marika peale 
mõningast mõtlemist, et ilmselt 
on see kellegi eest hoolitsemise 
vajadus. Kõige raskem on selles 
töös aga see, kui oled ühe inime
sega ära harjunud ja siis lahkub 
ta siitilmast. „Siis on ju kohe tü
hi koht. Ega tohiks kliente ju nii 
kangesti hinge võtta, aga kui tei
siti ei oska ja ei saa,“ arutleb ta. 

Ivika Laanet-Nuut
Kuressaare Hoolekande tugiisik

Kärla kandi koduhooldajal Liivia Nahkuril on päev kellaajaliselt täpselt paigas. Pildil on ta Kärla sööklast sooja sööki 
klientidele viimas. FOTOD: Ivika Laanet-Nuut

„Ära sina mind küll enam ära anna,“ ütleb 95aastane Hilda Tõru koduhool-
daja Marika Kakkole.

„Olge just sellised, nagu 
te olete, ärge muutke enda 
juures midagi, armastage 
seda, mis teil on, jagage se
da maailmas nendega, kes 
oskavad sellest lugu pidada 
ja seda armastada. Olete 
kestliku turismi muster
näidis ja teistele sihtkohta
dele inspiratsiooniks…“

Just sellist tagasisidet sai
me rahvusvahelise kestliku 
turismi organisatsiooni 
Green Destinations kon
verentsi delegaatidelt, kes 
osalesid oktoobris Hiiu ja 
Saare maakonnas korral
datud ringreisil. Puutu
matu loodus, massiturismi 
puudumine, ehe ja maitsev 
toit, külalislahkus ja pühendumine – need olid teemad, mis Meh
hikost, Jaapanist, Taimaalt, USAst, Hollandist jt riikidest saa
bunud 17 delegaati kõnetasid. Teame ju ise ka, et nii on, aga kui 
rahvusvaheline ja eri kultuuridest tulev turismiasjaliste seltskond 
kui ühest suust meie saari nii emotsionaalset ja ainult ülivõrdes 
ülistab, võtab see hetkeks lausa tummaks. 

Delegaatide sõnul oli igal sammul tunda ehtsust, et see, mida 
neile näitasime ja mida nad kogesid, ei ole kunstlikult tekitatud 
turismiatraktsioon. Meie ei kujutaks teisiti ettegi ja seekordsele, 
väga piiratud ajaraamiga ringreisile olid valitud Hiiumaa tule
tornid, Tuuletorn, Kassari poolsaar ja Pilguse, Viidumäe, Leedri, 
Kuressaare linnus, kuunar Hoppet, Koguva küla jm. 

Reisil osalenud Green Destinationsi president Albert Salman, 
kes on maailma juhtivaid kestliku turismi eksperte ja reisinud 
lugematul hulgal sihtkohtades, ütles: „Sõbrad on mulle palju 
Eesti saartest rääkinud ja neid ülistanud ning ma olen tahtnud 
siia tulla, aga polnud seni jõudnud. Pean ütlema, et mu ootused 
olid väga kõrged ja ma ei pidanud pettuma, ootused ületati.“

Anne-Ly Torstensson
Hiiu ja Saare maakonna kestliku turismi arengu koordinaator 

Sigrid Valter
Hiiu ja Saare maakonna DMO projektijuht

Tuleviku Kompass näitab 
noortele suunda
Kui tahta, võib infot nimetada omakapitaliks, aga noorteinfo on 
kõige alus. Traditsiooniline noorte infomess Tuleviku Kompass 
on jälle ajalooks saanud. 22. novembril Kuressaare spordihoones 
peetud messil käis huvilisi 672. Kohapeal tutvustasid õppimis
võimalusi ülikoolid, kutsekoolid, gümnaasiumid, jagati infot 
rahvusvahelistest võimalustest, avatud noortekeskuste ja muude 
organisatsioonide tegevusest. 

Liikumisaasta puhul oli võimalik saada näpunäiteid tervis
likust toitumisest ning sai ka ise tervislikke snäkke valmistada 
ja maitsta. Soovides messimelule särtsu lisada, valmistasid Saa
remaa noorsootöö keskuse töötajad ette messimängu. Noored 
külastasid eksponente ning lahendasid väikese ülesande või vas
tasid küsimusele. Loosiõnn naeratas mitmetele osalejatele!

Kogusime kokku noorte arvamused ja mõtted. 
Leisi kooli 9. klassi noored: 
„Tuleviku Kompass oli huvitav, inforohke ja kasulik. Väga 

meeldis. Saime uusi asju teada ja kindlamaks, mida edasi õp
pida. Kuressaare ametikool oli väljas väga laia erialavalikuga. 
Võibolla oli rohkem infot keskkooli  kui põhikoolilõpetajatele.“ 

Salme põhikooli 9. klassi noor Heleen Pesukov: 
„Külastasin mitmeid eksponentide bokse. Käisin Tartu ter

vishoiu kõrgkooli boksis, kus mõõdeti veresuhkrut ja pulssi. Hu
vitav oli teada saada, kui palju suhkrut on mingis joogis. Sain 
rohkem infot vahetusõpilaste programmi kohta. Maitsesin Ku
ressaare ametikooli kokkade valmistatud snäkke.“

Orissaare gümnaasiumi õpilane Anni Suprudko:
„Infomess oli õpetlik, tutvustas palju võimalusi, kuhu vasta

valt oma huvidele edasi õppima minna, ning aitas ka valikuid 
avastada. Leidsin koole, mida pole enne avastanud, ja ametikoolis 
erialasid, millest ei teadnud. 

Kõige rohkem äratas huvi ametikooli kunsti eriala, kus on 
nii graafiline kunst, disain jne. Veel huvitas mind EKA disaini, 
kunsti ja arhitektuuriteaduskond. Kokkuvõttes oli infomess vä
ga kasulik ning raudselt soovitan ka teistel, kes pole varem info
messil käinud, minna ja osaleda.“

Kuressaare Nooruse kooli 9. klassi õpilane Maarja Põder: 
„Sain Saaremaa gümnaasiumi kohta palju huvitavat teada ja 

kuulda, et seal ei ole nii raske, kui mõned räägivad. Plaaningi 
minna edasi õppima just Saaremaa gümnaasiumi. Muidugi oli ka 
loosimäng väga põnev, kus võitsin auhinna.“

Aste põhikooli 8. klassi õpilane Birgit Penjora: 
„Mulle meeldis messil kõik, sain edasi õppimiseks uusi mõt

teid ja ideid. Huvi pakkus ametikooli tutvustav boks, põnevaim 
oli vast politsei (sisekaitseakadeemia) boksis. Peale messi laadisin 
alla ka huviharidusregistri uue äpi.“

Infomessi korraldusmeeskond

Eesti rohesaared jätsid  
Green Destinationsi 
delegaatidele sügava mulje

Green Destinationsi asepresident 
Beat riz Barreal Danel Mehhikost tut-
vumas Leedri külas kohalike ettevõtja-
te tegemiste ja toodanguga. 
FOTO: Sigrid Valter

Kuressaare Hoolekandes on 24 koduhooldajat
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Kuressaare Hariduse kool – valla suurim investeering
Kuressaare Hariduse kooli pikalt kestnud uuendustööd on 
lõpule jõudnud. Septembris algas koolimajas õppetöö ja 
pärast sügisest koolivaheaega said valmis ka aula ja võim-
la. Tänases leheloos püüame anda kooli õhustikku edasi nii 
piltide kui ka asjaosaliste arvamuste kaudu. 

Koolimaja 
on ilus ja 
funktsionaalne
Kuressaare Hariduse kooli re-
konstrueerimine on Saaremaa 
vallas kuue aasta jooksul tehtud 
suurim investeering. Minu ar-
vates on koolimaja pärast põhja-
likku uuendamist ilus ja funkt-
sionaalne. Nagu suure hoone 
ümberehitamise ja muudatuste 
puhul ikka, selguvad hiljem pa-
raku ka kitsaskohad, mida on 
vaja lahendada ja edaspidi väl-
tida. 

Kindlasti on oluline, mida 
arvavad oma igapäevasest kesk-
konnast õpilased. Minu poeg 
õpib Hariduse koolis ja talle uus 
maja väga meeldib.  

Ehitus oli valuline ja võttis 
kavandatust palju rohkem ae-
ga. Kiidan viimast ehitajat OÜ 
Arens Ehitustööd, kellega oli 
vallavalitsusel väga hea koostöö. 
Ehitaja pidas lubadustest kinni 
ja tegi lühikese ajaga ära suure 
töö, nii et septembris sai kooli-
aasta alata Hariduse tänaval uue 
kuue saanud majas. 

Soovin kogu kooliperele rõõ-
mu uuest hoonest. Loodan, et 
hoiate oma koolimaja ja väär-
tustate võimalusi, mida see pa-
kub.  

Mikk Tuisk
vallavanem

Venimisel olid oma plussid 
Meie käibefraasiks on kujunenud, et kool on väga ilus, aga ebapraktiline 
– koristajatele õudusunenägu, õpilastele määrimiskoht, õpetajatele ... 

Viimane näide on aulast, kus helivõimendusele ei lubatud treppe 
kohendada ja nüüd tuleb lisaraha maksta, et seda siiski teha. Selliseid 
näiteid on kümneid. Rattaparkla ei täida oma funktsiooni, kooli nimi 
pole valges paista, õuemaja iluks oli esialgu osaliselt lund läbilaskev 
puukuur jne. 

Algseid põhjuseid on ka palju olnud: projekteerimisaja koroona 
kärpis oluliselt suhtlemist, kohtuvaidlus viis laiali esialgsed alltöö-
võtjad, alanud sõda tekitas tarneprobleemid ja tõstis hindu, rahas-
tusreeglid viisid uue hankeni ehk sisuliselt kogu ehitusajast umbes 
aasta ei tehtud midagi. 

Samas olid venimisel oma plussid. Näiteks saime klassidesse lähi-
kuvaprojektorite asemel digitahvlid. Ja kuigi remondiotsus tehti omal 
ajal üpriski ootamatult, sest kool oli ju üsna heas korras, on saadud 
tulemus siiski suur samm edasi koolikeskkonna pideva parendamise 
teel. Saame tänada eelkõige omaaegset Kuressaare linna- ja nüüdset 
Saaremaa vallavalitsust ja volikogu. Arens Ehitustööd sai tegelikult 
hakkama lausa kangelasteoga, sest ega paljud tegelikult uskunud, et 
kool saab 1. septembril õpilased vastu võtta. 

Viljar Aro
koolijuht

Kõiki kitsaskohti ei suudetud lahendada 
Elame moodsal ajal ja pealtnäha tavaline koo-
liremont on tegelikult üks võimas ettevõtmine. 
See eeldab häid ja läbimõeldud lahendusi tellijalt, 
projekteerijalt ja arhitektilt. Et aega ja raha mõist-
likult kasutada ning puudusi vältida, tuleb kõigi 
asjaosaliste kaasamist alustada esimesest kohtu-
misest.  

Hariduse kool on avatud olnud kolm kuud ja 
selle käigus on välja tulnud tagasilööke. Näiteks 
liiga kõrged kapid klassiruumides ning koridori-
des ei jagu kappe kõigile õpilastele. Aula lava esine 
trepp on kitsas ja näidendi esitamiseks ebamugav 
või isegi ohtlik. 

Arhitektil on õigus otsustada, mida ta lubab 
oma töös muuta ja mida mitte. Peame leppima olu-
korraga, kus kõiki kitsaskohti ei saanud lahenda-
da õpilaste jaoks parimal viisil. Kindlasti on uuel 
koolimajal head palju rohkem pakkuda. Teistpidi 
oli see ehitus õppetunniks kõigile, kes pidid seda 
vankrit pikki aastaid vedama. Loodame, et koge-
mused ja tarkus võetakse kaasa ja antakse edasi 
järgmistele, et kõik sujuks ladusamalt. 

Täname lapsevanemate poolt kõiki, kes Haridu-
se kooli valmimisse on panustanud! 

Annela Näälik
hoolekogu esimees

Suutsime oma lubadust pidada
Arens Ehitustööd astus valla ajaloo pikimasse projekti viimases vaa-
tuses. Ometi tuli eelnenu tulemusena lühikese ajaga ära teha suur 
hulk tööd, et lapsed ja õpetajad lõpuks oma kooli tagasi saaksid.

Objekt ei olnud ehituslikust vaatenurgast keerukas, küll aga ajakrii-
tiline. Omajagu vürtsi lisasid protsessile järk-järgult välja koorunud ja 
üllatusena tulnud varasemates etappides lahendamata jäänud asjad.

Kokkuvõttes sujus koostöö hästi ning suutsime lubadust pidada – 
uus õppeaasta algas renoveeritud koolimajas. Tõsi, aula ja võimlaga 
läks veidi kauem, kuid pärast sügisvaheaega said needki valmis.

Olari Aavik
Arens Ehitustööd juhatuse liige

KURESSAARE HARIDUSE 13 KOOLIHOONE JA 
ÕUE REKONSTRUEERIMINE NING SISUSTAMINE 

 • Projekteerija: Kauss Arhitektuur OÜ 
 • Ehitamise aeg: jaanuar 2019 – november 2023 
 • Ehitajad: Megaron-E AS, OÜ Arens Ehitustööd / Dreibau OÜ 
 • Omanikujärelevalve: Ösel Consulting OÜ, AS Infragate Eesti
 • Rahastajad: Euroopa regionaalarengu fond (4 537 922,70 eurot) ja 

Saaremaa vald 
 • Ehituslik maksumus: 10,58 miljonit eurot
 • Projekti käigus muudeti senine range klass-koridori süsteemiga koo-

lihoone ajakohasemaks, ruumide ristkasutust ja tänapäevaseid õppe-
vorme võimaldavaks hea sisekliimaga energiatõhusaks õppehooneks. 

 • Uuendati hoone fassaad, katusekonstruktsioonid ja katusekate, va-
hetati aknad-uksed. Liftiga tagati ligipääs kõikidele tasanditele. Kooli 
soetati vajalik sisustus ja eriotstarbeline mööbel, seejuures arvestati 
igas vanuses õpilaste vajadusi ja eripärasid, loodi tingimused eriva-
jadustega õpilaste kaasamiseks ning arvestati liikumis-, kuulmis- ja 
nägemislangusega õpilastele ligipääsetava keskkonna tagamisega. 

 • Renoveeritud koolihoones on 648 õppekohta. Koos hoonega aren-
dati välja ka väliruum. Lahendati parkimine ja ühendused jalakäijatele, 
ehitati katusega rattaparkla. 
Allikas: vallavalitsus 

Mulle meeldib meie uus  
koolimaja väga, sest … 

LOORE, 3. KLASS
Mulle meeldib meie uus koolimaja väga, sest koridoris on 

turnimiskohad ja sööklasse ei pea enam õuest läbi minema ja 
meil on oma võimla.

JAAGUP, 3. KLASS
Uus koolimaja on väga ilus, siin on jalkaplats, korralikum raa-

matukogu ja lahe võimla.

EMIL, 3. KLASS
Koolimaja on ilus, mõnus, klassis on rahulik. See on seest ka 

väga ilus, siit saab kiiremini koju ja ei ole palju soppa.

CHRIS, 3. KLASS
Raamatukogu on ägedam ja meil kõigil on oma kapp, siin on 

tavaline tahvel ja digitahvel. Siin on suurem jalgpallistaadion.

MATTIAS, 3. KLASS
Mulle meeldib meie uus koolimaja väga, sest kool on suurem, 
öösel on näha kooli, on suur jalkaplats, on rohkem ruumi ja on 

kena võimla.
Kooli aulas on istet võtnud direktor Viljar Aro. FOTOD: Valmar Voolaid

Garderoobi kollane põrand näeb kena välja, kuid on koristajatele porisel ajal paras proovikivi.

Tüdrukutele annab 
käsitööd ja kodundust 
esimest aastat Hariduse 
koolis õpetajana töötav 
Egle Remm.
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Põhirõhk oli 
arhitektuuril 
Meie 1961. aastal valminud koo-
limajas oli see juba neljas suurre-
mont. Kui varasemate remontide 
puhul oli põhirõhk praktilisusel, 
siis äsja lõppenud remondi puhul 
arhitektuuril. Küllap tegutsesid 
arhitektid oma parimas usus, et 
loovad uut ja nüüdisaegset kesk-
konda. Seda tehtigi, aga prakti-
line pool sai seejuures kahjuks 
kannatada. Digitahvlid klassides 
ja muud tehnilised lahendused 
on uus kvaliteet. Et mõned mõt-
ted (näiteks õpetajate toa viimine 
neljandale korrusele ning söökla 
ja võimla ühendamine) teoks ei 
saanud, on samuti tore. Rõõm on 
selle üle, mis õues tehtud, sest seni 
pole selleks kas raha jätkunud või 
on seda olnud väga napilt. 

Aado Haandi
endine haldusjuht

Kihutamine minevikust 
tulevikku
Meie linnakooli naasmist pärast kahte kooliaastat Upal võrdlen 
kui ajamasinas kihutamist minevikust tulevikku. Digitahvlid, 
uksekiibid, täistuuridel töötav ventilatsioonisüsteem, päikese-
kaitse klasside akendel, helisummutavad klassiuksed, söökla 
köögitehnika, mis võimaldab valmistada suussulavaid kodu-
seid maitseid, ja mida kõike veel ... 

Kogu selle tehnilise virvarri kõrval ei jää aga meie värskelt re-
noveeritud majja isegi põgusalt sisseastuvale inimesele märka-
mata silmipimestavalt lumivalged klasside ja koridoride seinad, 
mis oma kauniduse säilitamiseks eeldanuks, et kogu koolipere 
kui seltskond tolmuingleid majas ringi hõljub. Samuti garde-
roobi tibukollane põrandakate, mis sügisega on kinnitanud, 
et valik sobiks ideaalselt lõunamaa kliimasse. Töökeskkonda 
sisse sulandudes selgines ka esimene ahhaa, et kõigi klasside 
digitahvlite toimimine pole sajaprotsendine. 

Koolimööbli valiku tegijal unus ilmselt tõsiasi, et haridusteed 
sissetallav organism kasvab sama mühinal nagu jaanipäevaeel-
ne rohi. See-eest saame õpetajatena nüüd oma kasvandikes-
se süstida armastust sportimise ja lugupidamist meie kultuuri 
rikkaliku maailma vastu, sest meil on jälle oma võimla ja aula. 

Janne Nurmik 
klassiõpetaja, algklasside ainesektsiooni juht

On nii 
positiivset kui 
ka negatiivset 
Kuressaare Hariduse kooli 
õpilasesindus on rahul, et õpi-
lastel on võimalus õppida nüü-
disaegses keskkonnas. Klas-
sides on parem olla, sest need 
on suuremad, kasutamiseks on 
interaktiivsed tahvlid, põran-
datel on uus mõnus kate. Va-
hetunnis saab istuda koridoris 
istumistreppidel või pehmetes 
seinasüvendites ning seintele 
on paigaldatud mänge. 

Oleme rahul sööklaga, sest 
koolitoit on mitmekesisem, 
valikuid rohkem ja söögid pa-
remad. Samuti meeldib meile 
hubane ja armas raamatuko-
gu. Negatiivsest küljest võib 
välja tuua, et rohkem rõh-
ku on pandud disainile kui 
funktsionaalsusele. Näiteks 
on kõik seinad ja lauad valged, 
aulas lava väike ja trepiastmed 
kitsad ja libedad ning õpilaste-
le jagatud kappe ei jagu kõigile 
ja need on väikesed.

Õpilasesinduse nimel 
Arti Allmägi

huvĳ uht 

Koolimaja on 
väärtusruum, 
mida kannab 
edasi kogukond
Kuressaare Hariduse kool alus-
tas pärast kahte aastat Upal 
käesolevat õppeaastat oma 
koolimajas Hariduse tänaval. 
Sellega jõudis lõpule väga pika-
le veninud protsess, mis algas 
juba Kuressaare linnavalitsuse 
aegadel, kui arutati koolivõrgu 
ümberkorraldamist ja riigi-
gümnaasiumi rajamist Kures-
saarde, mis võimaldas taotleda 
toetusraha ka ühe põhikooli-
hoone rekonstrueerimiseks.

Saaremaa valla kui Kures-
saare linna õigusjärglase jaoks 
oli tegu ühe kõige suuremahuli-
sema investeeringuga, pidades 
silmas seda, kui paljusid see 
puudutas. Alustades mõtteot-
singutest, milline võiks olla üks 
tänapäeva arusaamadele vastav 
põhikoolihoone, ning läbides 
tõehetke, et kõik soovid peavad 
ära mahtuma olemasolevate 
välisseinte vahele. 

Ehkki enam ei ole koolis 
gümnaasiumiastme õpilasi, on 
nüüd koolimajas ruumid töö- 
ja tehnoloogiaõpetuseks ning 
ka põhikooliastme õpilaste arv 
järjest kasvab. 

Erinevatel põhjustel planee-
ritust märksa pikemaks veni-
nud protsess õpetas kindlasti, et 
vaatamata välistele takistustele 
ja seisakutele vajab nii oluline 
investeering nii kooli kui valla-
valitsuse väga suurt tähelepanu 
ja sisulist süvenemist ning sel-
gelt tervikprotsessi juhtimist, et 
kõik nüansid saaksid omavahel 
kooskõlla viidud. Koolimaja 
on palju enam kui ainult üks 
kallis ehitusobjekt, koolimaja 
on väärtusruum, mida kannab 
edasi kogukond.

Õilme Salumäe
üldharidusnõunik

Saarte fi lmifond – 
fi lmikunsti või ettevõtluse 
arendamise heaks?

Saarte � lmifond loodi 2019. aastal eesmärgiga 
edendada Saaremaal professionaalsete au-

diovisuaalsete teoste tootmist, tuua Saaremaale 
investeeringuid, reklaamida Saaremaad Eestis 
ja välismaal. Saarte � lmifond (SFF) kaasrahas-
tab Saaremaal ülesvõetavaid filme, telesarju, 
muusikavideoid, reklaame ja teisi � lmiprojek-
te. Sihtrühmaks on � lmitegijad Eestist ja mu-
jalt, muu hulgas kohalikud ja rahvusvahelised 
� lmitudengid ja -ühendused, kes läbi jooksva 
taotlusvooru (põhimõttel nii kaua, kuni raha 
jätkub) � lmifondist raha saavad taotleda. 

Kultuuri mätta otsast vaadatuna panustab SFF � lmikunsti kui 
ühe väga olulise kultuurižanri arengusse. Aus oleks ilmselt öelda, et 
tänu � lmifondile meil selline žanr üleüldse eksisteerib. Kogu nüü-
disaegses maailmas on liikuvate piltide tähtsus tõusutrendis ning 
loomulikult soovime ka Saaremaal luua ja pakkuda kultuuri, mis 
üldsust kõige enam kõnetab. 

Eesti � lmi sihtasutuse kokku pandud info põhjal saab öelda, et 
kinode külastatavus ei ole vastupidi kartustele viimasel kaheküm-
nel aastal näidanud ei Euroopas ega Ameerikas olulist kahane-
mist. Ka Eestis on see suurenenud ning koos muusika ja moega on 
� lm kõige globaalsem kultuurinähtus. 2010. aastal püstitas Euroopa 
kinokülastatavus hoolimata majanduskriisist absoluutse rekordi.  
Filmimeediumi erakordne populaarsus tuleneb tema võimest ühen-
dada endas nii kirjandust, muusikat, kujutavat kunsti kui teatrit, 
pakkudes samal ajal vaatajale erakordselt realistlikku samastumis-
võimalust. Sellisena on � lmid eri kultuurides tüvitekstide tekitajana 
tänapäeval täitnud koguni kirjandusele ja teatrile kuulunud rolle.  

Filmifonde on üle Eesti, lisaks Saaremaale veel Viru � lmifond, 
Tartu � lmifond ja nüüd värskena ka Pärnu, kuid ometi on Saaremaa 
oma imelise looduse ja eriliste lokatsioonide poolest filmitegijate 
huviorbiidis ning siia tullakse hea meelega oma kunsti jäädvustama.  
Plaanime Saaremaa tuntust � lmitegijate hulgas veelgi kõvasti kasva-
tada ning võttepaikade loendisse anda korraliku täienduse. 

Saarte � lmifond alustas 2020. aastal 10 000 euroga Saaremaa val-
la eelarvest. Esimesel aastal saime toetada suurprojekti „Apteeker 
Melchi or“ ja � lmi „Laimjala muistsed maitsed“. Melchiori triloogia 
igas osas rõõmustas meid ekraanil mõni tuttav koht või hea sõber. 
Igal aastal oleme veidi kasvanud ning 2023. aastal panustas Saaremaa 
vald fondi 20 000 eurot ning koos eelmise aasta jäägi ja Muhu valla 
toetusega oli � lmifondi tänavune eelarve 27 705 eurot. 

Kuidas ettevõtlus fi lmifondist kasu saab?
Peamiseks toetuse taotlemise tingimuseks � lmifondist on asjaolu, 
et toetusena välja jagatud summa kulutataks mitmesuguste teenuste 
tarbimiseks ära kohapeal ehk Saare maakonnas. Selliselt toetame 
kohalikku majandust ning toetusraha üldjuhul võimendub: � lmi-
grupid majutuvad saarel, söövad saarel, kasutavad võimalusel meie 
teenusepakkujaid jne. 

Et teha n-ö puust ja punaseks,  milliseid � lme SFF aastate jooksul 
on toetanud ja mitmekordselt seda raha Saaremaal võimendatud 
ning ettevõtlust toetatud on, ilmestavad summad loo lõpus seda hästi. 
Näiteks kui anname � lmile toetust 1000 eurot, siis siin kohapeal � lmi 
tegemine on nii kallis, et u 5000 eurot jätab võttemeeskond saarele, 
see tähendab, et oleme väljaantud raha võimestanud viiekordselt. 

Olgu kohe öeldud, et � lmide eelarved on tegelikult loomulikult  
palju suuremad ning tegijad otsivad rahastusvõimalusi ja sponsoreid 
mitmest kohast. 

Seega saame öelda, et ühelt poolt on � lmifondi kujul tegemist � l-
mikultuuri kandja ja arendajaga ning teisalt on see ka väga efektiivne 
ettevõtluse arendamise meede. Viimasena, kuid sugugi mitte vähem 
tähtsana annab � lmifond meile võimaluse tutvustada Saaremaad 
ja meelitada siia turiste. Mäletame ju kõik, mis juhtus Tallinnas, 
kui Cristopher Nolan oma „Teneti“ tegemise ajal Lasnamäe kanalis 
hullamas käis – turismi� rmad tegid oma marsruudid ümber nii, et 
Lasnamäe kanal seal kindlasti sees oleks. Sama kindlalt on jõudnud 
Melchiori triloogia või „Suvitajate“ uusversiooni kaudu Saaremaale 
uusi huvilisi ja rõõmsaid külastajaid. Seega jätkame ka meie rõõmsalt 
oma tööd � lmifondi arendamisel ning � lmitegijate siia kutsumisel. 
Häid � lmielamusi kõigile!

Kristel Peel
Saarte fi lmifondi 
ekspertkomisjoni 

liige

ARVAMUS

TOETUSE SAAJAD LÄBI AASTATE
Projekti nimi, toetussumma, võimendus ehk Saaremaal kulutatud summa.
2020  „Apteeker Melchior“, Taska Film OÜ, 9500 eurot, 67 450 eurot; 

„Laimjala muistsed maitsed“, Viiv OÜ, 500 eurot, 5489 eurot.
2021  „Suvitajad“ (kino), Taska Film OÜ, 9000 eurot, 70 834 eurot; 

„Salme Viikingid“ (4-osaline teleseriaal), Tafi tšuk, 8000 eurot, 
52 825 eurot; 
„Kuidas näkkab“ (lühifi lm), J. Tätte jr, 3160 eurot, 37 025 eurot;
„Ohtlik piir“ (lühidraama), Alexandra Film, Marianne Ostrat, 2000 
eurot, 10 605 eurot.

2022  „Bariton frakis“, Estfi lm Production, 2295 eurot, 4591 eurot;
„Pädaste“, Katariina Productions OÜ, 5000 eurot, 4250 eurot; 
„Tanel ja kanad“, Sync Media OÜ (6 osa), 6000 eurot, 37 400 
eurot.
Fondis järel veel 6705 eurot.  

2023  „Rootsi torpeedo“, Three Brothers, Elina Litvinova, 15 000 eurot, 
72 482 eurot;
„Tanel ja kanad“ jõulusaade Sõrvemaa traditsioonidest, 2700 eu-
rot; kulud veel tegemata. Fondis järel 10 005 eurot.

Hubases raamatukogus ootab õpilasi raamatukoguhoidja Meeli Ool.

Vahetunnis kutsuvad õpilasi puhkama koridori istumistrepid ja seinasüvendid.  

Pärast rekonstrueerimist on koolil nüüd ka tehnoloogiaklass.
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TUNNE EUROOPAT
ELi ühinemise värava taga ootavad mitmed riigid
Kuuenda ristsõna keskne teema 
oli liikumisaasta ja Saare maa-
konna liikumisseminar, mille 
toimumist ka Europe Direct 
Saaremaa toetas. Muu hulgas on 
ka liikumine tähtis edendamaks 
meie kõigi tervist. Lähemalt 
saab Euroopa terviseliidust ning 
vähktõvevastasest võitlusest luge-
da: www.tinyurl.com/terviseliit 
ning www.tinyurl.com/voitlus-
vahktovega. Need kaks vald-
konda on ka Euroopa Komisjoni 
prioriteedid aastatel 2019–2024.

Ristsõna õige vastus oli 
„Tunne liikumisest rõõmu“. 
Ristsõnale vastas õigesti 74 ini-
mest ning loosi tahtel võitsid 
auhinna Kätlin Maisalu, Riina 
Eelmaa ja Riina Laaster. Palju 
õnne, teid ootab 50-eurone Asa 
spaa kinkekaart Europe Directi  
Saaremaa teabekeskuses (Saa-
remaa vallavalitsuses aadressil 
Lossi 1, Kuressaare).

Keskendume Euroopa Liidu 
laienemisele
Aasta viimases ristsõnas kesken-
dume Euroopa Liidu laienemise-
le, mida võib pidada üheks läbi 
ajaloo edukaimaks Euroopa Lii-
du poliitikavaldkonnaks. Euroo-
pa Komisjoni president Ursula 
von der Leyen: „Laienemispo-
liitika on Euroopa Liidule väga 
oluline. Liidu väljakujundamine 
on meie kohustus ajaloo ees ja 
loomulik arengutee. Ka majan-
duslik ja geopoliitiline olukord 
sobib selleks. Varasemad laie-
nemised on näidanud, kui palju 
kasu toob see nii liitujatele kui ka 
ELile. Kõik võidavad.“

Novembri alguses võttis Eu-
roopa Komisjon vastu 2023. 
aasta laienemispaketi, milles 
antakse hinnang senistele lii-
tumisläbirääkimistele Lääne-
Balkani riikidega ning Ukraina 
ja Moldova püüdlustele ELiga 
liitumise kõneluste alustami-
seks. Kui praegu liitumiskõne-
lused Albaania, Montenegro, 
Põhja-Makedoonia ja Serbiaga 
juba käivad, andis komisjon 
Euroopa Liidu Nõukogule soo-
vituse alustada läbirääkimisi 
ka Ukraina ja Moldovaga kohe 
pärast seda, kui need kaks riiki 
on astunud veel mõned vajali-
kud sammud.

Mõlemad riigid said ELi 
kandidaatriigi staatuse 2022. 
aastal pärast sõja eskaleerumist 
Ukrainas. Nii Moldova kui ka 
Ukraina on teinud edusamme 
ja alustanud vajalikke reforme 
juba mitmes valdkonnas ning 
ametlikud liitumiskõnelused 
võiksid Euroopa Komisjoni hin-
nangul peagi alata. See küll ei 
tähenda automaatselt, et riigid 
ka lähiaastatel Euroopa Liiduga 
liituksid, kuna ühinemisprot-
sess on pikk ja tehniline.

Tähtis on omavaheline 
suhete paranemine
Bosnia ja Hertsegoviinaga, mis 
on samuti ametlik kandidaat-
riik eelmisest aastast, soovitab 
komisjon ühinemisläbirääki-
misi alustada siis, kui riik on 
vajalikul määral täitnud liikme-
suse kriteeriumid. Teatavasti ei 
antud Gruusiale kandidaatriigi 
staatust ka mullu ning komis-

jon märkis ka seekord, et selle 
saamiseks peab riik veel täitma 
hulga nõudeid ning algatama ja 
lõpule viima mitmeid reforme. 
Kosovo asjus hindab komisjon, 
et kuigi riik on võtnud otsusta-
valt kursi Euroopa Liiduga ühi-
nemisele, on endiselt väga tähtis 
Kosovo ja Serbia – riik, millest 
Kosovo on eraldunud – suhete 
parenemine.

Samuti andis komisjon üle-
vaate teiste Lääne-Balkani riiki-
de kohta, millega juba liitumis-
kõnelused käivad. Lisaks märkis 
komisjon, et Türgi on endiselt 
Euroopa Liidu oluline partner 
ja kandidaatriik, kuid ühine-
misläbirääkimised on alates 
2018. aasta Euroopa Ülemkogu 
otsusest sisuliselt täielikult seis-
kunud.

Laienemispaketist ja kan-
didaatriikidest saab täpsemalt 
lugeda Euroopa Komisjoni ko-
dulehelt: www.tinyurl.com/
laienemine.

Nagu öeldud, on see ristsõna 
selle aasta viimase. 2024. aasta 
alguses loosime ja kuulutame 
välja tänavuse peaauhinna võit-
ja. See loositakse välja kõigi nen-
de tublide vastajate vahel, kes 
on meile 2023. aasta jooksul ära 
saatnud vähemalt kuue ristsõna 
õiged vastused.

Soovime rahulikku saabuvat 
pühadeaega, meeleolukat aasta-
vahetust ning nagu ikka – mõ-
nusat lahendamist!

Risto Kaljuste 
Europe Directi Saaremaa  

teabekeskuse juhataja

Saarlased ragistasid ajusid Jõulumäel
Saare maakonna liikumis- ja 
spordientusiastid käisid 27. ja 
28. novembril Pärnumaal ning 
arutasid valdkonna rõõmude ja 
murede üle Jõulumäe tervise-
spordikeskuses.

Väljasõidu esimesel päe-
val külastati Pärnu staadioni, 
kus kõigepealt kohtuti Pärnu 
spordikeskuse juhataja Maidu 
Lahega, kelle hallata on Pär-
nu spordiobjektid. Lisaks tegi  
Erki Melts ülevaate Pärnu 
spordikooli tegemistest ning 
Kaisa Aasa tutvustas Pärnu-
maa spordiliidu igapäevaelu ja 
tulevikuplaane.

Pärnust sõideti edasi Jõu-
lumäe tervisespordikeskusse, 
kus juhatuse liige Eido Tasalain 
tutvustas sealseid liikumis- ja 

sportimistingimusi. Hiljem 
andis SA Liikumisharrastuse 
Kompetentsikeskus juht Alo 
Lõoke ülevaate, kuidas liiku-
da tervema Eesti poole, ning  
Kristel Peel kultuuri- ja spor-
diosakonna juhatajana selgitas 
Saaremaa valla ning Kaie Jär-
velaid Saaremaa spordiliidu 
nägemust, kuidas liikuda ter-
vema ja liikuvama Saare maa-
konna poole. Õhtul külastasid 
meid ka Häädemeeste valla 
kultuurinõunik, kooli direktor 
ning Jõulu suusaklubi treener, 
kes jagasid oma kogemusi ja 
praktikaid.

Teisel väljasõidupäeval ra-
gistasime kolm tundi ajusid 
Jõulumäe seminariruumis, 
kus tuli välja selgitada meie 

kõige suuremad kitsaskohad 
ja proovikivid Saare maa-
konna liikumis- ja spordi-
valdkonnas. Mõtlesime koos, 
kuidas saada meie inimesed 
rohkem liikuma ja kuidas 
märkaksime neid, kes vald-
konnas tegutsevad ning sel-
lesse panustavad. 

Kultuuri- ja spordiosakond 
tänab kõiki, kes said neil kahel 
päeval osaleda ning oma ideede 
ja mõtetega panustada. Täna-
me ka SA Liikumisharrastuse 
Kompetentsikeskus meeskon-
da, kes meie väljasõitu rahastas 
ja kutsus kohale entusiastlikud 
valdkonna esinejad.

Marten Lombiots
spordinõunik

Parim sammuja Saaremaal on  
ettevõte Est-Agar AS
Liikumisaasta puhul korralda-
sime Fitsphere’i mobiiliraken-
duse toel kaks sammuvõistlust. 
Kui kevadel võtsid omavahel 
mõõtu Saaremaa ja Hiiumaa, 
siis sügisel selgitasid ettevõtted, 
milline on Saaremaa kõige ak-
tiivsem ettevõte.

Parim sammuja 24 ettevõtte 
seas oli Est-Agar AS, kellel ko-
gunes keskmiselt ühe osavõt- 
ja kohta 510 054 sammu. Järg-
nes Kuressaare haigla 448 741 
ning R-Kiosk 433 450 sammu-
ga.

Osalesid ka sellised tublid 
ettevõtted nagu Go Bus, Ag-
rovaru, Luminor, Saaremaa 

Piimatööstus AS, S.E.G.U OÜ, 
Saaremaa spordikool, Humana, 
Sigma Polymer Group, Oris-
saare Sport, Tiim Kiier (Kar-
men Kiier OÜ), Baltic Work-
boats, Kuressaare Hariduse 
kool, Saaremaa vallavalitsus, 
Ouman, Wio Burger, Kuressaa-
re Nooruse kool, Incap Estonia, 
Ionix Systems, Tulipunane OÜ 
ja Saaremaa muuseum.

Teisel sammuvõistlusel osa-
les 438 inimest, kes tegid kok-
ku 84 842 351 sammu. 

Individuaalarvestuses tegi 
kõige rohkem samme Tõnu 
Säga, kes sammus ühe kuuga 
1 493 299 sammu. Teise koha 

saavutas Olari Malk, kes kogus 
1 460 095 sammu, tema võitis 
esimese sammuvõistluse keva-
del.

Naiste parim ja üldtabe-
li kolmas koht kuulub Heli-
na Klettenbergile, kes kogus 
826 401 sammu. 2023. aastal 
toimunud sammuvõistlusel 
osales 1051 inimest ja samme 
tehti kahe võistluse peale kok-
ku 188 764 375. 

Aitäh kõigile osalejatele ja 
uute ühiste sammumisteni!

Katry Reinart 
kultuuri- ja sporditöö  

peaspetsialist

https://commission.europa.eu/strategy-and-policy/priorities-2019-2024/promoting-our-european-way-life/european-health-union_et
https://commission.europa.eu/strategy-and-policy/priorities-2019-2024/promoting-our-european-way-life/european-health-union/cancer-plan-europe_et
https://ec.europa.eu/commission/presscorner/detail/et/ip_23_5633
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KAARMA

EIKLA RAHVAMAJA
 • 17. detsembril kl 14 laste jõulu-

pidu. Vaatame filmi ja sööme kom-
mi. Üritus on tasuta.

 • 22. detsembril kl 21 jõulupidu. 
Tantsuks ansambel MaMa. Lauda-
de broneerimine eikla.rahvamaja@
saarekultuur.ee või tel 5330 9221.

NASVA KLUBI
 • 29. detsembril kl 18 aastalõpu-

pidu „Kikilipsud ja maskid“. Ansam-
bel Onud. 

KIHELKONNA

KIHELKONNA RAHVAMAJA
 • 10. detsembril advendikohvik. 

Kl 13 kooli- ja lasteaialaste hea-
tegevuslikus kohvikus esineb Jaan 
Tätte. 

 • 22. detsembril kl 19–21 jõulu-
kingiturg. Tantsuks mängivad Kris-
tin ja Richard.

 • 29. detsembril kl 20 aastalõ-
pupidu. Mängib ansambel Nukker 
Kukeke. 

KÄRLA

KÄRLA RAHVAMAJA
 • 8. detsembril kl 19 Salme valla-

teatri etendus „Vihmameister“. Va-
heajal kohvik. 

 • 10. detsembril kl 11–14 jõulu-
kaunistuste õpitoad, vanad jõulu-
mängud, teelaud jõuluvorstidega. 
Tule koos perega! Registreeri osa-
lemine karla.rahvamaja@saarekul-
tuur.ee. 

 • 13. detsembril kl 18 Kärla muu-
sikakooli jõulukontsert. 

 • 14. detsembril kl 10.30 Kärla 
piirkonna koduste laste jõulupä-
kapikk. Eelregistreerimine triin.ak-
salu@saaremaavald.ee.

 • 29. detsembril kl 20 aastalõpu-
pidu. Broneeri laud varakult. 

LAIMJALA

LAIMJALA RAHVAMAJA
 • 22. detsembril kl 20 aastalõpu-

pidu. Esineb ansambel Sinu Naine. 
Laua broneerimine tel 452 1171 
või brenda.holt@saarekultuur.ee.

LEISI

PÄRSAMA RAHVAMAJA
 • 7. detsembril kl 18.30–20 selts-

konnatantsude õhtu.
 • 9. detsembril kl 12 talvepidu 

pensionäridele. Esinejad meilt ja 
mujalt, kohvilaud. Jõulumees. 

 • 12. detsembril kl 19 Salme valla-
teatri etendus „Vihmameister“. 

 • 22. detsembril kl 20 jõulupi-
du ansambliga Cantare. Õhtujuht. 
Kohti saab broneerida telefonil 
5397 7524 Aina. 

KARJA RAHVAMAJA 
 • 8. detsembril kl 20 jõuluootuse 

pidu. Tantsuks mängib ansambel 
Kruiis. 

LÜMANDA

LÜMANDA RAHVAMAJA
 • 10. detsembril kl 11–14 jõulu-

laat. Müügiks laud registreerida tel 
5388 3351.

 • 14. detsembril kl 18 mälumängu 
2. voor. 

 • 15. detsembril kl 18 9. klassi 

lounge-kohvik. Meeleolu loob kla-
ver ja tšello.

 • 31. detsembril kl 21 aastalõpu-
pidu. Tantsuks mängib ansambel 
Fookus. Lauda saab broneerida te-
lefonil 5388 3351.

TARITU RAHVAMAJA 
 • 17. detsembril kl 14 jõulukont-

sert. Esinevad Taritu segakoor ja 
Karja segakoor. Tasuta.

MUSTJALA

MUSTJALA RAHVAMAJA
 • 12. detsembril kl 16–19 adven-

diaja meisterdamine. 
 • 22. detsembril kl 20 aastalõpu-

pidu. Esinevad Saaremaa tantsu-
tüdrukud. Tantsuks mängib Täna-
tehtu, näidend „Lugege mu huul-
telt“. 

MUSTJALA PÄEVAKESKUS
 • 28. detsembril kl 14 Mustjala 

piirkonna eakate jõulupidu.  

MUSTJALA KOOLI VÕIMLA 
 • 16. detsembril kl 12 jõulune 

mängupäev Mustjalas.

ORISSAARE

ORISSAARE KULTUURIMAJA
 • 7. detsembril kl 11.45 etendus 

lastele „Seitsme maa ja mere taga“, 
broneeritud.

 • 8. detsembril kl 15–19 jõululaat 
lipuväljakul.

 • 9. detsembril kl 15–20 jõulu-
kohvikud ja talvine tantsupidu lipu-
väljakul. 

 • 14. detsembril kl 18 muusika-
kooli jõulukontsert.

 • 15. detsembril kl 16 koduste las-
te jõulupuu.

 • 22. detsembril kl 20–2 jõulupidu 
ansambliga Sada ja Seened. Lauad 
broneerimisel.

PIHTLA

SANDLA RAHVAMAJA
 • T, N kl 10–14, K kl 15–20 ning 

ürituste ajal kuni aasta lõpuni ava-
tud Riina Saare ja Pihtla kooli õpi-
laste akvarellinäitus „Loodusega 
käsikäes“.

 • 9. detsembril kl 11–15 jõululaat 
koos Pihtla kooli heategevusliku 
laadaga. Kl 12 väike jõulukontsert 
oma isetegijatelt ja naiskoorilt Piret. 
Õnneloos. Avatud kohvik. Müü-
gikohtade broneerimine telefonil 
5302 5620 Annely.

 • 29. detsembril kl 20 aastalõ-
pupidu ansambliga MaMa ja LiPs 
tantsutrupiga. Pääse 15 eurot, 
eelmüük rahvamajas ja kaupluses. 
Kohtade broneerimine telefonil 
5302 5620.

PÖIDE

TORNIMÄE RAHVAMAJA
 • 17. detsembril kl 18 jõulukont-

sert. Esineb Ott Lepland. Soodus-
pilet Fienta keskkonnast 12.50 eu-
rot (kuni 11.12), kohapeal 15 eurot.  

 • 29. detsembril kl 20 aastalõpu-
pidu. Esineb ansambel Sada ja See-
ned. Laud broneeri tel 452 1171 
või brenda.holt@saarekultuur.ee.

SALME 

SALME RAHVAMAJA
 • 17. detsembril kl 11–16 Salme 

oma jõuluootuse turupäev. Bro-
neeri laud tel 520 1797.

 • 23. detsembril kl 18 „Nii kuum 
jõulupidu“, ansambel Sada ja See-
ned, pilet 15 eurot.

VALJALA

VALJALA RAHVAMAJA
 • 8. detsembril kl 19 sasku.
 • 13. detsembril kl 11 koduste 

laste jõulupidu. Anna oma tulekust 
teada tel 5886 6736 Anneli. 

 • 16. detsembril kl 19 jõulupi-
du, tantsuks Henri Tali ja Margus 
Martmaa. Õhtu täis meeleolukaid 
esinemisi! Broneeri laud valjala.
rahvamaja@saarekultuur.ee. Laud 
kata ise!

 • 31. detsembril alates kl 23 aas-
talõpupidu retrovideodisko! Bro-
neeri laud valjala.rahvamaja@saa-
rekultuur.ee.

KURESSAARE 

KURESSAARE 
KULTUURIKESKUS

 • I korrusel Raigo Tõnisalu foto-
näitus „Killukesi Viimsi poolsaarelt“ 
(avatud 30. detsembrini).

 • Saalis Saaremaa kunstiklubi 45. 
sügisnäitus, avatud 26. jaanuarini.

KURESSAARE TEATER
 • 7. detsembril kl 11 ja kl 14  

„Pluto“. Esietendus!
 • 9. detsembril kl 12 „Pluto“; kl 19 

„Shakespeare’i kogutud teosed“. 
Viimast korda!

 • 12. detsembril kl 13 „Pluto“.
 • 13. detsembril kl 14 „Pluto“.
 • 15. detsembril kl 11 „Pluto“.
 • 27. detsembril kl 11 „Sipsik“.

 • 27. detsembril kell 19 „Tõll“.
 • 28. detsembril kl 11 „Pluto“;  

kl 19 „Unistus“.
 • 29. detsembril kl 19 „Unistus“.

KURESSAARE SPORDIKESKUS
 • 7. detsembril kl 17 EVF 2024 

võrkpall U20 poisid Saaremaa 
spordikool – Selver Tallinn II.

 • 9. detsembril kl 10 Saaremaa 
koolinoorte sisekergejõustiku MV 
(kergejõustikuhall); kl 11 EVF 2024 
võrkpall U20 naised Saaremaa 
spordikool – Tartu; kl 14 Eesti MV 
I liiga naiste võrkpall: Saaremaa – 
Dorpat / Tartu vald / Katoliku SK.

 • 10. detsembril kl 10 Saare maa-
konna MV kiirmales 5. osavõistlus; 
kl 17 VK Pärli jõuluetendus.

 • 11. detsembril kl 19.15 Saare-
maa MV korvpallis 2024 / seenio-
rid 50+ Pihtla Vesse.

 • 13. detsembril kl 18 Saare maa-
konna MV välkmales 3. osavõistlus.

 • 14. detsembril kl 19.15 Saare-
maa MV korvpallis 2024 / seenio-
rid 50+ TESMAN – SO3K.

 • 16. detsembril kl 10 Saare maa-
konna MV lauatennises; kl 10.45 
Saaremaa MV korvpallis.

 • 17. detsembril kl 10.45 Saare-
maa MV korvpallis; kl 13 Eesti MV 
I liiga naiste võrkpall: Saaremaa – 
Rae SK. 

KURESSAARE TERVISEPARK 
 • 13. detsembril kl 18 „Liikudes 

tervemaks“ – tund tervisepargis.

LOODE TAMMIK 
 • 23. detsembril kl 12 168. pööri-

päevajooks, jooks talvesse.

KULTUURI- JA SPORDISÜNDMUSED

SAAREMAA VALLAVALITSUS ON VÄLJA 
KUULUTANUD AVALIKUD KONKURSID

 • Arenduse peaspetsialist (tähtaeg 07.12)
Kandideerimisavaldus esitada Saaremaa vallavalitsu-
sele aadressil konkurss@saaremaavald.ee või Lossi 
1, 93819 Kuressaare linn.
SAMUTI ON VÄLJA KUULUTATUD AVALIKUD 
KONKURSID

 • Eripedagoog Saaremaa toetava hariduse keskuses
 • Loodusõpetuse ja keemia õpetaja Kuressaare Hariduse koolis
 • Klassiõpetaja Kuressaare Hariduse koolis
 • Kokk Kaali koolis

Kandideerimise täpsete tingimuste ja ametijuhenditega saab tutvuda 
veebilehel www.saaremaavald.ee/toopakkumised.

Saaremaa TeatajaHEA SAARLANE! 
Tervisekassa tuletab rinna-, emakakaela- ja jämesoolevähi 2023. 
aastal sõeluuringute sihtrühma kuuluvatele inimestele meelde, et 
kuni selle aasta lõpuni on neil võimalik veel sõeluuringul osaleda. Kui 
kutset pole tulnud, tasub oma andmed eesti.ee-s üle vaadata.

Keda oodatakse 2023. aastal sõeluuringule?
Rinnavähi sõeluuringule oodatakse 50–69-aastaseid naisi sünniaastaga 

1955, 1957, 1959, 1961, 1963, 1965, 1967, 1969, 1971 ja 1973.
Emakakaelavähi sõeluuringule oodatakse 30–65-aastased naisi sün-

niaastaga 1958, 1963, 1968, 1973, 1978, 1983, 1988 ja 1993. 
Jämesoolevähi sõeluuringule oodatakse 60–68-aastased mehi ja 

naisi sünniaastaga 1955, 1957, 1959, 1961 ja 1963.

Rinna- ja emakakaelavähi sõeluuringut tegevate kliinikute kontakt-
andmed ja üle Eesti sõitvate mammograafiabusside ajakava leiab siit:  
www.tervisekassa.ee/soeluuringu-kontaktid. 

Jämesoolevähi uuringul osalemiseks tuleb võtta ühendust perearsti-
ga, kes väljastab proovikomplekti. Proovi saab mugavalt kodus teha ning 
seejärel tuleb see ettemakstud ümbrikus laborisse saata.

Sõeluuringute kohta saab lisainfot küsida perearstilt või tervisekas-
sast meilitsi info@tervisekassa.ee ning tel 669 6630. Vaata ka lisaks 
www.sõeluuring.ee.

Kui mõne sõeluuringu puhul tekib aja leidmisega probleeme, võtke la-
henduse leidmiseks kindlasti ühendust tervisekassa klienditeenindusega 
tel 669 6630. 

Aitäh, et hoolid oma tervisest! 
Lauren Sirp

arenduse peaspetsialist

Ootame suuri ja väikeseid en-
ne kiiret pühade saginat vah-
valt aega veetma ja osa saama 
lummavast Melsase maaelu võ-
lumaast, mis avab uksed Leisi 
alevikus vaid neljaks päevaks: 
14.–17. detsembril kell 15–18. 

Melsase jõulumaa teeb eri-
liseks see, et selle eestvedajad 
on vabatahtlikud kogukonna-
liikmed, kelle suurim soov on 
pakkuda külastajatele ehedaid 
emotsioone ja mälestusi, mida 
hiljem üheskoos meenutada. 
Jõulumaa loomisse on kaasatud 
aga lisaks hulk kogukonnaliik-
meid, kes on oma õla alla pan-

nud materjalide laenamise, jõu 
või nõuga. 

Jõulumaa põhineb suuresti 
taaskasutusel ja käsitööl, millega 
ühtlasi püüame innustada kü-
lastajaid neidsamu ideid ka oma 
kodudes rakendama. 

Jõulud ei pea olema sugu-
gi kommertspühad, vaid võiks 
olla just aeg, mil ollakse koos, 
luuakse üheskoos lihtsate va-
henditega erakordseid jõulude-
koratsioone, mängitakse põne-
vaid mänge, proovitakse kätt 
osavusmängudes, tantsitakse, 
hullatakse põhus, paitatakse ja 
toidetakse koduloomi ja -linde, 

keda paljudel enam kodus po-
le, ning tuntakse rõõmu lihtsalt 
koosolemisest.

Tänavune jõulumaa pakub 
tegevust igale maitsele ja va-
nusele: alates kõige pisematele 
mõeldud tunnetus- ja muusi-
karajast, põnevast päkapiku 
aardejahist ja põhumajast kuni 
tagasivaate ja jõulumälestusteni 
paljude aastate tagant. 

Ürituse kestel on avatud 
jõulukohvik, osaleda saab õn-
neloosis, kohal on jõuluvana, 
kelle elutuppa saab igaüks ka 
piiluda. 

Kogu ürituse vältel on avatud 

äge kogukonnapood Melsase 
Sahver, kust leiab põnevaid ko-
halikke kaupu. Osaluspanuse 
suurus on külastajale kaks eurot 
ning perele viis eurot (maksta 
saab kohapeal sularahas). 

Jõulumaad toetavad kohaliku 
omaalgatuse programm, Öun 
Drinks OÜ, Korilane, Thule Ko-
da, DeliFood OÜ, Coop, Tallin-
na tehnikaülikool.

Rohkem infot: #FB Melsase 
maaelu võlumaa. 

Melsase maaelu  
võlumaa tiimi nimel

Liina Tabri 
Jõuluvana elutuppa saab igaüks pilgu heita. Fotol Melsase jõulumaa 2022. 
FOTO: Tuuli Pärtel

RAAMATUKOGUD KINNI
Esmaspäeval, 11. detsembril on raamatukoguhoidjate maakondliku 
õppepäeva tõttu suletud Saare maakonna keskraamatukogu ning 
Aste, Eikla, Kärla, Laimjala, Leisi, Mustjala, Pärsama, Randvere, Sakla, 
Salme, Taritu, Torgu ja Tornimäe raamatukogu.
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Muinasjutuline jõulumaailm Leisi alevikus pakub ehedaid emotsioone

https://soeluuring.ee/


7. detsember 20238

Škoda Octavia on tagasi!

Škoda Octavia ja Octavia Combi on tagasi! Erilised pakkumised meie populaarseimatele mudelitele. Nüüd Ambition Plus varustustasemega, automaatkäigukastiga Octavia saadaval 
alates 26 500 €. Škoda Octavia on endiselt praktiline, avar ja säästlik. Lisainfo eripakkumise kohta skoda.ee ja Škoda esindustest üle Eesti.

* Škoda Octavia Ambition Plus 2,0 TDI 110kW 7-k. DSG-automaat tavahind 28 550 €. Škoda Octavia ja Octavia Combi keskmine kütusekulu WLTP tsüklis 4,4 kuni 4,9 (l/100 km) ja CO2 heide 115 kuni 127 (g/km).  
Eripakkumine kehtib kuni 31.12.2023 või kuni autod on laos saadaval. Pakkumise autode arv on piiratud. Pilt on illustratiivne.

Alates:

26 500 €*

skoda.ee

ASTU PAATI!
Sinu kuulutustes on elu
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